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Spremembe 
| v ustavi SFRJ
?' Ž® v zadnji številki .na^ga;'glasila-¡smo seznanili- 
naše, feraice, .da.se ; pripravljajo: spremembe nekaterih 
določb Ustave SFRJ. Bifevso tudi že dahe v razpravi) 
osnove za spremembo nekaterih- določb te  Ustave. Ze- 
iointeresantne in zanimive.so osnove za spremembe, 
ki se nanašajo na organe upravljanja v delovnih orga
nizacijah. V sedanji zvezni Ustavi so -V poglavju 
Družbeno-političnega sistema v delovnih . organizaci
jah :točno določeni organi; upravljanja, njihove te
meljne. pristojnosti, prav tako pa tra jan je’ mandatov 
članov delavskih svetov in upravnih odborov, način 
njihovih volitev oziroma imenovanje In razrešitev .di
rektorjev. Takšne določbe so bile neposredno ob izdaji 
Ustave potrebne, ker je  biio treba postaviti osnove 
za samoupravljanje v delovnih' organizacijah. Zadnje 
čase pa’ se že ugotavlja, da te  natančne določbe, ki jih. 
je smatrati kot ustavne kategorije že na sedanji stop
nji razvoja objektivno 'motijo nadaljnji razvoj samo
upravljanja v združenem delu. V osnovah za spremem
bo določb Ustave SFRJ se med. drugim navaja, da se 
¡je samoupravljanje afirmiralo do take stopnje, da ni 
več ustrezno vse te  odnose regulirati v zvezni Ustavi,- 
temveč je trelba omogočiti, da jih urejajo sami delovni 
ljudje po delovnih organizacijah, s svojimi samouprav
nimi akti glede na naravo dejavnosti delovnih organi
zacij ih na različne pogoje ter potrebe|posameznih 
delovnih organizacij v  skladu z Zakonom. Ž ozirom na 
la načelna Stališča bi bilo treba določbe Ustave omejiti 
le na temeljna načela, ki bi bila zadostno prožna in ki 
hi dopuščala več prostora delovnim organizacijam za 
samoupravno urejanje odnosov v Združenem delu. Z 
oairom na to se predlaga, da bi kot osnova'Za organiza
cijo upravljanja ,v delovnih organizacijah služilo pred
vsem sledeče načelno stališče:

»Uresničujoč neposredno samoupravljanje v združe
nem delu poverjajo delovni ljudje v skladu z zakonom 
določene funkcije upravljanja delavskemu svetu in 
poslovodnim organom (kolegialhemu organu in direk
torju) delovne organizacije . in organizacijskih oblik 
združenega dela v .njeni sestavi oziroma po naravi de
javnosti delovne organizacije drugim ustreznim orga
nom, določajo čas, za katerega se ti organi volijo, ter 
pogoje in način njihove volitve oziroma imenovanja in 
razrešitve.

Zakon lahko določi poseben način imenovanja in 
razrešitve direktorjev delovnih .organizacij, 'ki oprav
ljajo dejavnosti posebnega družbenega pomena.«

Iz tega osnovnega stališča sledi, da bi poleg nepo
srednih nosilcev samoupravljanja delovnih ljudi, ki v 
skladu z zakonom poverjajo dol-očene funkcije delav
skemu svetu v delovni organizaciji, obstajali tudi po
slovni organi (upravni.odbor oziroma drug kolegijalhi 
®rgan) in direktor; P ri tem se je  izhajalo iz stališča,' 
“a je direktor oziroma drug organ z ustrezno funkcijo 
rotegralni del samoupravnega mehanizma in se na ta  
*acin popolneje vključuje v ta mehanizem; Prav tako 
se ugotavlja načelo, da se s statutom delovne organiza-. 
|j®i-.v skladu z zakonom, določa trajanje mandata 
planov delavskega sveta in drugih kolektivnih organov 
°t tudi čas, za katerega se imenuje- direktor.
■ v.ftališču je  izraženo tud i načelo, da delovni ljudje 
t  delovni organizaciji samostojno ustanavljajo oblike 
^uuženega dela in določajo pravice samoupravljanja 
. lovnih ljudi na vseh stopnjah in vseh oblikah zdru-. 
enega dela v delovnih organizacijah; V skladu s tem' 

Je tudi določeno, da delovni: ljudje poverjajo določene 
upKcije, ne le centralnim 'organom delovne orgariiža- 

sfig temveč tudi organom upravljanja na vseh stop-' 
in oblikah združenega dela v delovni organizaciji.

(Nadaljevanje na 6. strani)
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Majhen parkirni prostor pred našo tovarno avtoelektričnih izdelkov v Šempetru pri Novi 
Gorici je precejšnja ovira naraščajočemu avtomobilskemu prometu, kar izpričuje tudi današ
nji posnetek

K ČLANKU: »KOLEKTIV ŽELI DELATI« V »LJUBLJANSKEM DNEVNIKU«

Sanacijski kredit in medsebojno 
poslovanje tovarn ZP na ekonomskih 
osnovah -  rešitev za delovni kolektiv 

tovarne AVTOMATIKA
»Ljubljanski dnevnik« z dne 3. avgusta 1.1. je na svoji 
5. strani objavil članek (M. Verdonik); »Kolektiv želi 
delati«, v zvezi z julijskim sestankom delovnega ko
lektiva tovarne Avtomatike na Pržanu. V članku so 
znova navedene težave in problemi (o čemer smo že 
večkrat podrobneje pisali v. našem tedniku v prejšnjih 
obdobjih) tega delovnega kolektiva, ki spričo takega 
stanja v tovarni že precej mesecev prejema 80 in 85 % 
osebne dohodke. Razumljivo je, da je delovni kolektiv 
terjal pojasnila marsikaterega perečega vprašanja.
Ni naš namen podrobneje povzemati ugotovitve v 
omenjenem članku, saj so ti problemi dovolj poznani 
znotraj, pa tudi zunaj ZF Iskra, pač pa smo se v zvezi 
s tem namenili povprašati programsko-tehnično področ
je, PSO in Nabavno organizacijo, prav tako pa tudi 
direktorja tovarne Avtomatike, ing. Andreja Pardub- 
skega, kako gledajo na težko premostljive probleme 
tovarne za elektroniko in avtomatiko na Pržanu in v 
čem vidijo rešilni izhod iz sedanjih težav.

Iz omenjenega članka je 
jasno razvidno, da je  tovarni 
na Pržanu za premostitev 
sedanjega kritičnega položa
ja  nujno potreben sanacijski 
kredit, s katerim bj porav
nali vse obveznosti, izvirajo
če iz slabosti v poslovanju v 
prejšnjih letih, s  tem pa tudi-' 
prišli do ugodnejših pogojev 
za riadal j n ji razvoj in eko- 
ndmičnejše poslovanje. Že 
pred; .letom, ali .dvema 'je bil ' 
sanacijski kredit obljubljen, 
vendar obljuba pa ni bila 
izpolnjena in- tako se iz dne-: 
Va v dan 'stan  j e še poslab
šuje.-7 Razumljivo je, da pa 
tudi. sam sanacijski kredit ne 
bi bil dovolj za trajnejšo,re
šitev tovarne, če ne- bi hkra
ti s tem bi-Ie bistveno spre

menjene tudi nekatere orga
nizacijske in druge zadeve, 
tako v tovarni, kot tu d i ' v 
samem združenem podjetju.

Najprej mnenje program- 
ško-tehničnega področja ZP 
k  težavnemu položaju tovar
ne za elektroniko in avtoma
tiko na Pržanu.

Programsko-tehnično pod
ročje ZP se v celoti jasno 
zaveda, da je  Avtomatika 
razen še tovarne sprejemni
kov v Sežani, v naj večjih 
programskih težavah, pač 
zato, ker dobršen del njene 
proizvodnje predstavljajo iz
delki za široko porabo, kate
rih plasman je  iz dneva v 
dan bolj problematičen. K 
temu š e  - dodatne težave-po
vzroča močna uvozna kon

kurenca, pa tudi ugotovitev* 
da je problem plasmana iz
delkov za široko rabo zaradi 
nestabilne orientacije pereč 
v  vseh naših, pa tudi jugo
slovanskih tovarnah, ki pro
izvajajo za široko rabo. Na 
tem področju pa je  hkrati 
treba upoštevati tudi značil
ne sezonske oscilacije, ki 
oherpogočajo neko stabilnej
šo, nemoteno proizvodnjo 
skozi vse leto.

Programske težave tovarne 
na Pržanu izvirajo v precejš
n ji meri iz tega, ker nima 
dovolj močnega osnovnega 
programa (n. pr.: TV). Na 
področju TV je  bila, oz. je  
tovarna še udeležena v jugo
slovanski televizijski proiz- 
vodnji, saj dela TV enote za 
tovarno televizorjev »Rudi 
Cajavec«. V začetku letoš
njega leta je  ta proizvodnja 
tekla, le delno, medtem ko je  
sedaj v polnem teku in so 
njene zmogljivosti docela iz
koriščene, vendar pa lahko 
računamo, da bo glede na 
nedavno integracijo tovarne 
»Rudi Cajavec« z Elektron
sko industrijo Niš v prihod
njem letu Odpadla. Glede na 
integracijo Iškra-RIZ seveda 
obstajajo možnosti za nadalj
nje sodelovanje .tovarne.. na 
Pržanu, če že ne pri finali- 
zaciji televizorjev, pa vsaj 
•pri priboru, ki ga zahteva 
proizvodnja TV. O ' lem 

(Dalje o« 6. strani)



Nabavna dejavnost v juliju _ Riz-ZAGREB

Vedno hujše težave glede dobave 
železnih polizdelkov

Vsi pogoji za uspešno 
sodelovanje

Objavljamo razgovor z direktorjem RIZ — Zagreb, ob
javljen v »Radničkim novinama« podjetja BORJA v Te- 
sliču za časa njegovega poslovnega obiska v tem prija
teljskem kolektivu. Takole piše časopis »Radničke no- 
vine«:

Po poročilu Nabavne orga- 
zacije za minuli mesec so 
nastale pri panogi železne 
metalurgije rgsne težave. Je
seniška Železarna je za av
gust odklonila dobavo dela 
planirane količine hladno va
ljanih trakov navadne in di
namo kvalitete. Izdelala bo 
za naše tovarne le 180 ton 
tega materiala, preostali de
lež pa je NO naročila v Ita
liji, vendar z dobavnim ro
kom konec septembra. V NO 
sicer zatrjujejo, da bodo v 
jeseniški železarni ponovno 
intervenirali glede manjkajo
če količine, vendar morajo 
tovarne upoštevati težave, ki 
bodo minile šele takrat, ko 
bo prispelo dovolj tega ma
teriala iz tujine.

Železarna v Smederevu je 
po pogodbi že dobavila 180 
ton deikapirane pločevine za 
tretje trimesečje. Manjka le 
pločevina debeline 1;5 mm, 
ki ni prispela v naša skladi-

Tovariša Albina Jensterla je 
DS v tovarni električnih me
rilnih instrumentov v Oto- 
čah ob reelekciji ponovno iz
volil za direktorja omenje
ne tovarne. Uredništvo mu je 
ob tem izreklo iskrene čestit- 
k, hkrati pa mu stavilo ne
kaj vprašanj o proizvodnji 
in problemih. Odgovor objav
ljamo v celoti.

Direktor tovarne merilnih 
instrumentov tov. Albin Jen
sterle

»če vprašujete, kako je s 
proizvodnjo v naši tovarni, 
moram reči, da je v redu 
oz. da se razvija proti priča
kovanju — ugodno. Tudi dru-

šča niti iz tujine niti iz Sme
dereva.

Dobava hladno valjanih tra
kov za tretje trimesečje iž 
železarne v Nikšiču potekajo 
v redu.

Pri dobavah neželezne me
talurgije so nastale zakasnit
ve zlasti pri Valjaonici bakra 
v Sevojnu in Novosadski fab- 
riki kablov. Obe tovarni na
vajata kot vzrok za zakasnit
ve običajne letne dopuste. 
Neroden položaj je nastal tu
di po krivdi Barskih rudni
kov. Le-ti dobavljajo svojim 
predelovalcem celotne količi
ne bakra naenikrat. Tak spre
menjen način dobav pa ima 
zelo neugodne posledice za 
naše tovarne, ker v končni 
fazi dotekajo tudi polizdelki 
vsi 'naenkrat, ne pa kot prej 
več ali manj enakomerno 
prek celega meseca.

Panoga elektroindustrije je 
zabeležila tudi zastoje pri. 
dobavah tovarne ELKA iz 
Zagreba. Na urgenco NO je 
tovarna odgovorila, da ji  pii-

go polletje kaže podobno sli
ko. Zaloge smo znižali za več 
kot polovico, proizvodnjo pa 
preusmerjamo. Moram reči, 
da naš strokovni kader moč
no vpliva na hitrejše prila
gajanje tržišču.

Prodajne cene, vsaj tako 
menim, so zaenkrat v redu. 
.Problem, ki je stalno priču
joč, pa je denar, kajti le-ta 
od kupcev prihaja prepočasi,- 
hkrati pa imamo z ozirom 
na • večjo proizvodnjo tudi 
premalo obratovalnih sred
stev. Premostitveni krediti 
se redko dobijo in so dragi 
oz. za nas skoraj predragi. 
Kritični problemi nastajajo 
prav zaradi kratkoročnih kre
ditov, ki jih ni moč vselej 
ob pravem času dobiti oz. tu
di vrniti; obresti so previso
ke.

Kar se tiče kooperacije lah
ko rečem, da se je stanje 
znatno izboljšalo. Tudi s 
PSO imamo dobre odnose, le 
poravnave računov ne more
mo .spraviti na zeleno vejo, 
kar nam povzroča vrsto te
žav in problemov.

Za našo proizvodnjo bi ra
bili tudi večji poslovni pro
stor. Treba bo dograjevati. 
Sedaj imamo računovodstvo 
izven tovarniških prostorov. 
Potrebujemo prostor za raz
voj, pripravo dela, poskusno 
proizvodnjo in računovod
stvo. DS je o tem že sklepal, 
kdo bo dal investicijski kre
dit pa zaenkrat ni moč nič 
določenega povedati.«

Ado .

manjkuje bakra, oziroma, da 
uvoženi baker ni dovolj do
ber za izdelavo tankih laki
ranih žic. Da ne bi prišlo 
prav zaradi tega do zastojev 
proizvodnje v naših tovarnah 
je NO naročila te žice pri to
varni FKS Svetozarevo. To
varna je v minulem obdobju 
že dobavljala večje količine 
tankih žic, ki pa niso bile 
dovolj kvalitetne. V julijski 
dobavi pa se je kvaliteta 
zboljšala in zadovoljuje z iz
jemo profilnih lakiranih žic.

Dobave drugega elektroizo- 
lacij skega- materiala potekajo 
v redu in zanje ni čutiti po
manjkanja.

Pri dobavah drugih materi
alov ni bilo v juliju zastojev. 
Do napovedanega sestanka s 
podjetjem PETROL mi prišlo, 
ker so naše tovarne prepozno 
poslale specifikacije. Sesta
nek bo predvidoma še ta me
sec.

Pri uivozu reprodukcijske
ga materiala in surovin je 
NO realizirala julijski plan s 
komaj 43,52 odstotka.

Dinamika obračunske vred
nosti čistega uvoza po posa
meznih mesecih pa je takale: 
mesec

7
jan 68 =  108 == 100

januar 100 5,29
februar 314 16,60
marec 280 14,81
april 319 16,85
maj 351 ■ 18,57
junij 396 20,92
julij 132 .6,96

Kumulativni plan uvoza je 
NO izpolnila s 49,87 odstot
ka.

Pri uvoznih poravnavah je 
zelo razveseljivo, da je ZP 
v celoti poravnala dolgove 
v tujini za nabavo v letu
1967. Poleg tega so se moč
no znižale obveznosti iz pre
teklih let za kooperacijske 
dobave. Plačila dobav tujih 
dobaviteljev so tako skoraj v 
celoti urejena. Vzlic temu pa 
povpraševanje po uvoznih 
materialih stalno narašča in 
tudi težave so vedno večje, 
ker so skoraj vse naše tovar
ne glede režima GDK (glo
balne devizne kvote) z izje
mo APARATOV ELEKTRO
NIKE IN USMERNIKOV de
vizno pasivne.

Pregled gibanja zalog v 
mesecu juniju prikazuje na 
razredu 3 za celotno ZP po
novno znižanje vendar samo 

‘za malenkostno vrednost. 
Dosežena vrednost je še ved
no visoko nad finančnimi 
normativi sanacijskega pro
grama.

Marjan Kralj

D O P IS U J T E  
V I S K R O

V poslovnih prostorih DIŠ 
»Borja Teslič« je te dni bival 
ugleden in drag gost. To je 
bil Krešimir Piškulic, diplo
mirani ekonomist, direktor 
zagrebške RIZ, ki se je pred 
kratkim integriral z ISKRO 
Kranj.

Tovariš Piškulic je prispel 
v Teslič s ciljem da vodi 
razgovore s predstavniki DIŠ 
»Borja«, podjetja ki ustvarja 
uspešno -poslovno sodelova
nje z . RIZ. Direktor ome
njene tovarne, ki uživa izre
den ugled tako pri, nas kot 
tudi v inozemstvu, je rade vo
lje pristal, da odgovori na 
nekaj vprašanj našega sode
lavca.

»Predvsem«, je dejal v uvo-. 
du tov. Piškulic, »želim da 
izrazim veliko zahvalo čla.- 
oom kolektiva DIŠ »Borja« 
na izredni pomoči, ki so jb 
nam nudili ob priliki požara, 
ki je svoječasno zajel neke 
objekte našega podjetja. Ta 
pomoč nam je bila dragoce
na, in ob tej priliki ne mo
rem drugače, kot da se naj- 
šskreneje zahvalim vsem čla
nom kolektiva DIŠ »Borja«. 
Včasih je  stolidaroost Več 
vredna kot vsaka druga sred
stva in poslovni aranžmani.

Kaj morete reči o poslov
nem sodelovanju DIŠ Borja 
hi Riža?

Slišal sem, da se tukaj pri 
vas dogaja proces, ki je dalj
ši, kot sem si ga predstav
ljal, a to je specializacija. 
To me veseli, ker je to za 
nas, kot partnerja, eden naj
važnejših aktorjev. To bo 
omogočilo dolgoročnejšo so
delovanje naših kolektivov. 
Mišljenja; sem, da bo le-to 
uspešno in dolgoročno.

RIZ v sklopu ISKRE,« je 
nadaljeval tov. Piškulic, »ki

je doživljal dovolj težke faze, 
je sedaj v taki situaciji, da 
se lahko pojavi v vlogi st 
gurnega partnerja za »Bor- 
jo.« Za obojestransko sode
lovanje so zainteresirani 
člani obeh kolektivov, zato 
sem prepričan, da se bodo 
njihova optimistična predvi
devanja izpolnila.«

Ni se lahko izogniti tisku 
da z mnogo hvale in zado 
voljstvom govorite o s(vo. 
jem partnerju — »Borji«!

»Imam razloge za to. Jaz 
v resnici ne poznam preveč 
te  branže in vaše podjetje, 
toda kar sem videl kaže, da 
se je tukaj stvarno dovolj 
naredilo. Poleg ostalega je 
važno, da v vašem podjetju" 
delajo rntadli, spfosbbnd fn 
ambiciozni strokovnjaki, in
ženirji in tehniki. To je’ do
bro in daje najboljše garan
cijo, da bo podjetje uspeš
no delovalo,'da se bo hitro 
razvijalo. To je edina pot 
do visoke tehnologije, dobre 
organizacije dela in visoke 
produktivnosti. Kar se tiče 
nas, naše delovne organizaci
je, naših dosedanjih ocen va
šega dela, ste vi v resnici na 
dobri potu Sredstva, ki ste 
jih dosedaj vložili v razvoj 
vašega podjetja, nudijo pol 
no možnosti da greste hitro 
naprej.

Kaj mislite o naših TV 
ohišjih? — Je glasilo naše 
poslednje, malce provokativ
no vprašanje.

»Mislim vse najboljše da 
so zares kvalitetna. Prepri 
čan sem, da bo v redu, vsaj 
kar se.tiče nas, kot vašega 
kupca, ker hkrati vidimo tu
di kompleten program dol
goročne proizvodnje vaših 
proizvodov, ki so za nas in
teresantni.«
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|  NABAVNA ORGANIZACIJA
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3  — srednja ekonomska ali carinska šola
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3  ali drugi komercialni dejavnosti
= — znanje nemškega jezika
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3  V primeru, da prijavljeni kandidati ne izpolnjujejo g
3  gornjih pogojev glede delovne prakse, bo komisija |
S  na to delovno mesto sprejela tudi pripravnika.
S  Rok za prijavo je 8 dni od dneva objave v čašo- S
3  pišu »Delo«, S
H Pismene prijave z dokazili o strokovnosti naj kan- g.

didati pošljejo na naslov: Razpisna komisija pri 0 
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IZ TOVARNE MERILNIH INSTRUMENTOV OTOČE

»Za našo proizvodnjo bi 
rabili večji poslovni prostora



Julijska proizvodnja v 
»Elektromehaniki«

Po razmeroma nizki proizvodnji v januarju, ki je bil odraz 
novih težav pri uvozu materiala, se je v naslednjih mesecih 
proizvodnja razmeroma hitro dvigala, vse do maja, ko je 
začela ponovno padati, saj je uredba o kliringu povzročila 
manjši dotok finančnih sredstev, tako da nismo bili v 
stanju redno plačevati uvoznega materiala. Za julij je bila 
postavljena že v letnem dinamičnem planu razmeroma 
nizka vrednost, saj smo za ta mesec predvideli letni odmor 
za večji del članov kolektiva. Predvidena naloga je bila 
izpolnjena in celo nekoliko presežena.

Zaradi letnih odmorov je 
bila dosežena znatno nižja 
proizvodnja kot prejšnje me
sece pri električnih števcih 
in telefoniji. Delavci na štev
cih so izkoristili skoraj ves 
letni odmor, dočim v telefo
niji večji del. Ostale delovne 
enote so koristile letni do
pust delno in bodo preostali 
del koristile predvsem v av
gustu. V juliju ni bila dose
žena predvidena proizvodnja 
po letnem dinamičnem planu 
pri stikalih,' telefoniji in 
merilnih napravah. Pri tem 
je treba pripomniti, da je DE 
»Stikala« dosegla predvideno 
proizvodnjo po znižanem 
planu za drugo polletje.

PROIZVODNJA V JULIJU
DE Izvrš.

%
Rotacijski stroji 117,6
Montaža števcev 141,6
Obrat stikala I 87,9
Kinoakustika 112,7
Telefonija 93,3
Umi mehanizmi 140,7
Merilne naprave 45,9
Orodjarna 322,4
Produkcija delov 62,5
- Vzdrževanje 45,0-
Skupaj 104,2

DE »ROTACIJSKI STRO
JI« so znatno presegli pred
videno mesečno proizvodnjo 
an doprinesli polovico za
ostanka iz prejšnjih meseceiv. 
.Vse kaže, da bo ostali del za
ostanka pokrit že v avgustu.

¿E »ŠTEVCI« je delala le 
Ê OTicp inelseba in  je zato 
»rednost prSfžvodnje- precej

nižja, kot prejšne mesece. 
Delavci v montaži so v glav
nem izkoristili letni odmor 
in bo naslednje mesece pro
izvodnja normalna. Količine 
stikalnih ur so bile po pred
videnem planu.

DE »STIKALA« je morala 
za drugo polletje predvideti 
nov znižan plan, zato je bilo 
iz obrata nekaj delavcev pre
meščenih v druge obrate, po
leg tega je pa obrat prevzel 
montažo nekaterih telefon
skih elementov. V zadnjem 
mesecu se je stanje začelo 
popravljati in zaloge gotovih 
izdelkov ne naraščajo več. 
Poleg tega prejema obrat iz 
PSO nova dodatna naročila, 
tako da lahko računamo, da 
je kriza v glavnem minila. 
Trenutno sicer ne moremo 
računati na višjo proizvod
njo, računamo pa, da bo v 
prihodnjem letu obrat zopet 
lahko delal normalno. Obirat 
ima precej težav zaradi ne
rednih dobav sestavnih delov 
iz inozemstva, kar večkrat 
povzroča težave na tržišču.

DE »KINOAKUSTIKA« je 
tudi v juliju presegla postav
ljeno nalogo, uspeh pa bi bil 
lahko še precej večji, če ne 
bi obratu primanjkovalo ne
kaj pozicij materiala iz uvo
za. Poleg tega obrat ni mo
gel izdelati želene količine 
projektorjev za film 16 man 
zaradi pozne dobave nekate
rih delov domače proizvod
nje.

DE »AVTOMATSKE TELE
FONSKE NAPRAVE« v juliju 
prelctvidene mesečne naloge

ni dosegla. Težave so bile ta
ko velike, da 'lahko rečemo, 
da je uspeh, ki je bil dose
žen, kljub temu ugoden. V 
juliju so se še odražale te
žave zaradi pozno prispelih 
materialov iz uvoza, saj je 
ciklus proizvodnje pri tele
foniji razmeroma dolg. Niž
ja proizvodnja je tudi posle
dica prenizke proizvodnje 
ploščatih relejev, ki je še 
vedno nismo uspeli povišati 
na potrebno količino. V zad
njih tednih je storjeno vse, 
da se bo v prihodnjih me
secih proizvodnja relejev lah
ko hitreje povečevala. Seve
da pa je vzrok nizki proiz
vodnji telefonskih naprav v 
juliju tudi letni odmor čla
nov kolektiva.

DE »URNI MEHANIZMI« 
izpolnjujejo naročila za šte
vec pogovorov, ki ga izde
luje vedno v večjih količi
nah. Ker predvidevamo ved
no večja naročila za izvoz, 
je ta izdelek postal tudi va
žen izvozni artikel in sicer 
izključno za konvertibilno 
področje. Predvidevamo, da 
se bodo morale v naslednjih 
mesecih količine še povečati.

DE »MERILNE NAPRAVE« 
so v juliju dosegle le polo
vico predvidene proizvodnje. 
Glavni vzrok je pomanjkanje 
materiala iz uvoza.

Posebno visoko vrednost 
eksterne proizvodnje je v pre
teklem mesecu dosegla »Oro
djarna«, dočim je »Produk
cija« znatno pod predvideno 
vrednostjo po letnem planu. 
V juliju so bili namreč čla
ni tovarne avtoelektrike v 
Novi Gorici na kolektivnem 
dopustu; zato smo v tem ob
dobju izdelovali »dlitke v 
glavnem za domače potrebe.

Kljub temu, da je bil plan 
za mesec julij razmeroma ni
zek, pa je morala tovarna 
za izvršitev postavljene na
loge vložiti znatno več napo
ra, predvsem zato, ker je bil

in dopolnitvah temeljnega 
zakona o podjetjih. Ta pred
log pa v glavnem vsebuje do
ločila, ki so vsebovana tudi 
v predlogu za spremembe in 
dopolnitve Temeljnega zako
na ; o podjetjih, podanega s 
strani ZP ISKRA Kranj.

Ker gre za zelo važne spre
membe in dopolnitve Temelj
nega zakona o podjetjih, 
smo dostavili vsaki organi
zaciji, vodilnim osebam ZP 
in predstavnikom družbeno
političnih organizacij ta 
predlog z zaprosilom, da ga 
obravnavajo in dajo svoje 
pripombe ZP do 24. 8. 1968. 
Stališče ZP ISKRA bomo po
sredovali Sekretariatu za za
konodajo in organizacijo pri

velik del članov kolektiva na 
letnem odmoru.

če pogledamo uspeh ob 
koncu 7. meseca vidimo, da 
se je popravilo stanje pri 
električnih števcih, ki so 
predvideno nalogo za 7 me
secev že dosegli. Rotacijski 
stroji imajo le še malenkost
ni zaostanek, ki bo verjert.no 
pokrit, že v mesecu avgustu.

Zveznem izvršnem svetu.
Osnovne novosti predlaga

nih sprememb in dopolnitev 
Temeljnega zakona o podjet
jih pa so predvsem nasled
nje:

1) V sedanjem Temeljnem 
zakonu .o podjetjih so točno 
določene oblike združenega 
dela v podjetju z določenimi 
samoupravnimi. pravicami. 
Tako je določen status delov
ne enote, obrata in tovarne. 
Ker se pa po predlogu Te
meljnega zakona o ugotavlja
nju in delitvi dohodka na 
temelju statuta in pogodb 
utrjujejo oblike združenega 
dela, urejajo medsebojni od
nosi v pridobitvi in razdelit
vi dohodka ter v uporabi in 
razpolaganju s sredstvi, se 
tudi v teh spremembah Te
meljnega zakona o podjetjih 
predlaga, da-se notranje or
ganizacijske oblike združene
ga dela in njihove samou
pravne pravice prepustijo

Nizka proizvodnja merilnih 
naprav v juliju je povzroči
la, da je obrat ob koncu 7. 
meseca nekoliko pod planom, 
vendar računamo, da bo raz
lika pokrita že. v avgustu. 
Kakor znano je bil za obrat 
stikal za II. polletje letni 
plan nekoliko znižan, dočim 
spremlja statistika delo ob- 

(Dalje na 7. strani)

delovnim ljudem v podjetju) 
da to oni sami določijo s sta
tutom odnosno na osnovi po
godbe v sklada s statutom 
in pogoji posameznega pod
jetja.
g 2) Največja sprememba pa 
se, predlaga na področju- sta
tusa delovnih enot in drugih 
oblik združenega dela. 'Pred
videva se namreč, možnost, 
da ti deli združenega dela 
lahko na’ osnovi statuta pri
dobijo svojstvo pravne osebe 
in s tem tudi pravico -samo
stojnega nastopanja v poslov
nih odnosih s tretjimi', ose
bami. Lastnosti pravne' ose
be pa imajo lahko seveda le 
tisti deli združenega dela, ka
teri sami samostojno ugo
tavljajo celotni dohodek in 
odločajo o delitvi dohodka. 
Razumljivo je, da se s tem 
v zvezi predvideva tudi 
ustrezen način reguliranja 
vprašanja odgovornosti ta
kih delov v podjetju; Pred-
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R A Z P I S
3  Šolski center združenega podjetja Iskra Kranj bo spre- 1 
S  jel za šolsko leto 1968/69 v I. letnik S 5

i  POKLICNE SOLE ELEKTROTEHNIŠKE IN i
= KOVINARSKE STROKE V KRANJU §
3  naknadno še 12 učencev za poklice: strugar, rezka-lec 3  
3  in strojni ključavničar. 3
H Vpišejo se lahko kandidati ,ki so uspešno končali 8-let- 3  
3  ko, ki niso starejši od 18 let in ki imajo stalno biva- 3  
3  lišče v Kranju ali bližnji okolici. 3
H Kandidati za sprejem morajo predložiti osebno na- 3 
= slednje listine: =
3  — prijavo na obr. 1,20, kolkovano z drž. kolekom za = 
3  0,50 N din 3
H — izpisek iz rojstne matične knjige , =
H — spričevalo o končani osemletki in 3
3  — zdravniško potrdilo, ki ga izstavi obratna ambulan- H
3  ta Iskre. 3
3  Prijave sprejema tajništvo Šolskega centra združenega 3  
3  podjetja’ Iskra Kranj v Kranju, Savska laka 2, do 31. 3
3  avgusta 1968.' 3
H Izbiro kandidatov bo opravila komisija za sprejem na 3 
3  osnovi uspehov piri sprejemnem izpitu, -ki bo 2. sep- 3 
3  tembra 1968. "Sprejemni izpit obsega: 3
= — izpit, iz slovenskega jezika 3
3  — izpit iz matematike in - =
3  . — psihotehnični pregled. 3
3  Šolski center združenega podjetja Iskra bo vpisal za = 
j!j šolsko leto 1968/69 v i. letnik; {=

5  ODDELKA ZA ODRASLE TEHNIŠKE ŠOLE ELEK- I  
§  TROTEHNIŠKE IN STROJNE STROKE V KRANJU |
3  30 učencev v elektrotehniški oddelek — šibki tok in 3  
•3 30 učencev v strojni-oddelek, , . _  3
3  Ce bo vpisanih manj kot 25 kandidatov v vsakem od- 3  
3  delku, -le-tega ne bo odprl. =
3  Vpišejo se'lahko kandidati, ki so končali osemletko'in = 
3  ki s-o v delovnem razmerju za nedoločen čas. j=
.3  . Za vpis morajo predložiti kandidati osebno tajništvu 3 
= Šolskega centra združenega podjetja Iskra Kranj, Sav- 3  
= ska loka 2, do 31. avgusta 1968 naslednje listine: =
[| — prijavo na olbr. 1,20, kolkovano z drž. kolekom za 5
s  0,50 N din 3
j | — izpisek iz rojstne matične knjige 5
5. — spričevalo o-končani osemletki in 
S — potrdilo o zaposlitvi. 3
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Predlog za spremembe in dopolnitve 
Temeljnega zakona o podjetjih

Delavski svet ZP je že predčasno dne 28. 12. 1966 sprejel 
sklep, da se ustreznim zveznim organom predloži v ob
ravnava predlog za spremembe in dopolnitve Temeljnega 
zakona o podjetjih, o čemer so bili tudi člani kolektiva že 
takrat obveščeni. Predlagali smo, da se spremeni način 
jamčevanja za obveznosti posamezne organizacije, pokri
vanje izgub, ugotovi možnost uvedbe stečaja nad organi
zacijo v sestavu ZP in da imajo odločbe notranje arbitra
že, pri reševanju poslovnih sporov med organizacijami v 
sestavu ZP, izvršilno moč. V okviru zveznih organov pa 
je bil sestavljen pred kratkim predlog osnovnega Zakona 
o ugotovitvi in delitvi ’ dohodka v delovnih organizacijah, 
v katerem so podana določena načela in od katerih je 
treba izhajati tudi pri spremembah in dopolnitvah Te
meljnega zakona o podjetjih.

. izhajajoč iz teh načel, da 
Se uskladijo določbe. Temelj- 

zakona o podjetjih z 
določbami Temeljnega zaio- 
Pa o ugotovitvi in delitvi do
hodka v podjetjih in da se

tudi posamezne določbe, ka
tere več ne odgovarjajo se
danji stopnji razvoja samo- 
upravljanja v podjetjih, spre
menijo — je bil izdelan na
črt zakona o spremembah



»ELEKTROMEHANIKA« — KRANJ

Poročilo o gibanju OD v I. polletju 1968
Gospodarski načrt tovarne 

za leto 1968 predvideva 8 % 
povečanje osebnih dohodkov 
nasproti doseženim v 1. 1967 
Po tem načrtu naj bi znašal 
povprečni mesečni neto OD 
na delavca 876.11 N din. Na 
osnovi poslovnih rezultatov 
I. polletja letošnjega leta 
pa smo dosegli povprečje 
855.N din, kar je sicer pod 
letnim planiranim poprečjem 
in sicer zaradi planiranja 4 % 
rezervnega sklada. Nasproti 
letu 1967 smo dosegli poveča
nje osebnih dohodkov za 
5.6%, Ta porast osebnih do
hodkov je v skladu z doseže
nim proizvodnim planom in 
doseženimi stroški, -ki tvori
jo osnovo za ugotavljanje vi
šine osebnih dohodkov.

Ob priliki korekcije neka
terih osnov osebnega dohod
ka za 1. 1968 smo si postavili 
tudi nalogo, da bomo pri 
normalnih pogojih odpravili 
zaslužke pod 500. N din neto. 
Če naredimo primerjavo s 
preteklim letom ugotovimo:
zaslužki do - 500.—N din - >

v letu 1967 
192

vi. poli. 1968 
65

Iz primerjave je razvidno, 
da smo v tem cilju dosegli 
le velik napredek, kljub te
mu pa ne uspemo problema 
v celoti odpraviti. Iz analiz, 
ki jih redno ■ mesečno oprav
ljamo, ugotavljamo, da se 
najnižji zaslužki pojavljajo 
pri mladih delavcih. .Največ
je število se pojavlja v obra
tu  ATN in sicer v primerih 
grupnih sprejemov justerk 
ter delavk na žičnih oblikah. 
Več kot 50%, teh delavk je 
sicer vestnih in disciplinira
nih, vendar ne Zadovoljuje 
niti kvaliteta niti kvantiteta 
dela. V nekaterih primerih 
nizkih zaslužkov pa se po
javljajo tudi delavci z nezre
lim odnosom do dela, so pa 
tudi primeri, delavcev z oseb
nimi motnjami.

Analogno z znižanjem šte
vila oseb v najnižjiii razpo-

nih beležimo porast v naj
višjih razponih. Medtem ko 
smo v 1. 1967 imeli le 13 
delavcev z zaslužki nad 2.000 
N din, jih je v I. polletju 
1968 že 31. Na ta porast je 
delno vplival povečan razpon 
obračunskih osnov, v pre
cejšnji meri pa tudi dosežene 
individualne-stJimulacije pred
vsem pri znižanju zalog ma
terialov razreda 3 in. 5.

V interni delitvi osebnih 
dohodkov smo poleg doseda
njih oblik uvedli nagrajeva
nje po učinku v konstrukciji 
orodij. Prvi rezultati te" 
uvedbe kažejo zelo ugodne 
rezultate, saj je v razmero
ma kratkem času (2 mese
cev) uspelo naloge ažurirati. 
Ña osnovi dosedanjih izku
šenj bo sistem razširjen na 
celotno osebje konstrukcije 
orodij. Ostale stimulacije se 
gibljejo v okviru postavlje
nih normativov.

S kumulativnim obraču
nom osebnih dohodkov za 
I. polletje 1968 so vse delov
ne enote imele izplačane 
najmanj 100%,OD. Skoraj vse 
enote so na osnovi svojih 
rezultatov déla ustvarjale tu
di 4% rezervni OD, razen 
delovnih enot »Rotacijski 
stroji« in »Stikala«.

DELO V PODALJŠANEM
DELOVNEM ČASU (NAD
URE)

■ Nadurno delo, ki je v 1. 
1967 zavzelo zelo širok obseg, 
se je v I. polletju 1968'močno 
znižalo. Medtem ko je bilo v 
1. 1967 opravljenih poprečno 
mesečno na zaposlenega 3,4 
nadure, smo jih v I. polletji! 
opravili;, le 2,3. To poinemij 
da smo jih znižali za 32 %. 
Doseženo znižanje je pred
vsem rezultat spremenjene 
politike do nadurnega dela, 
ki jo je začrtal DS tovarne 
□a svojem Zasedanju dne 
28. XII. 1967.

Tovarna kot celota je v 
tem obdobju opravila 60.000 
nadur.. Od opravljenih 8.754 
nadur preko limitov, jih je

bilo po posebni odobritvi di
rektorja oz. njegovega po
močnika obračunanih 6.775 s 
50% dodatkom za nadurno 
delo, po obračunski postavki 
pa brez dodatkov 1.979 nad
ur. Nad limitom 15 je bilo 
največ nadur odobrenih v 
Merilnih napravah (Razvoj, 
GPP, normirci), Prevozu (šo
ferji) in Kadrovski službi 
(vratarji, čuvaji, gasilci). 
Nad limitom 30 pa je bilo 
največ nadur odobrenih v 
ATN (ploščati rele) in v 

, Orodjarni.
Medtem ko je bilo v 1. 1967 

opravljenih 65% nadur na 
|režijskih delovnih mestih, pa 
je v I. polletju 1968 slika 
obratna. Na produktivnih 
delih in, pri vzdrževanju je 
bilo opravljanih 69% nadur 
in le 31 % na neproduktivnih 
delovnih mestih.

V skladu z ostrejšo politi
ko do nadurnega dela je bil

(Dalje na 6. strani)
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Počitniški dom na Bledu je sedaj v sezoni polno za
seden. Prevladujejo predvsem tuji gostje, od domači! 
pa je največ članov kolektiva KIZ, poleg nekaterih iz 
naših organizacij, ki so že nekaj let redni gostje. 
Dom ima tudi svoj bazen in zelo primerne prostore za 
sončenje okrog zgradbe. . Gostje se počutijo zelo dobro, 
za kar poskrbi tudi dobra kuhinja.
Bližnja in daljna okoliea Bleda je primerna za prijet
ne — koristne — izlete; tisti, ki si hočejo odpočiti 
živce, naj si izberejo Bled.
Počitniška skupnost priporoča dom na Bledu izven se
zone vsem delovnim organizacijam ZP Iskra, samo
upravnim organom in političnim organizacijam, naj 
prirejajo svoje seminarje, sestanke v domu na Bleda. 
Kolektiv doma sd prizadeva po svojih močeh, da bi se 
gostje počutili tu kar najbolj prijetno.
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log izhaja iz stališča, da bi 
tiste enote, ki imajo last
nost pravne osebe, same od
govarjale do višine vredno
sti sredstev s katerimi raz
polagajo. Če to uporabimo 
za ZP, kar predlog zakona 
tudi potem navaja, po
meni, da bi organizaci
je v sestavu ZP same, 
do višine vrednosti sred
stev, s katerimi razpolaga
jo, odgovarjale za svoje ob
veznosti. Predlog pa tudi 
predvideva, da bi se ta  odgo
vornost lahko razširila tudi 
na ostale organizacije v okvi
ru ZP, če bi se to določilo v 
statutu. V kolikor se ne bi 
mogle obveze enote-organi- 
zacdje . pjoravnati iz njenih 
lastnih sredstev, bi se lahko 
poravnale iz skupnih fondov 
ZP ali pa tudi iz sredstev 
drugih enot-organizacij. Ob
stojala bi torej še takoime- 
novana subsidiarna (prosto

voljna odgovornost, vendar 
le pod pogojem, če bi bila 
ta določena v statutu, kar 
bi predstavljalo akt prosto
voljne solidarnosti. Ta pro
stovoljna solidarnost bi se 

■morala registrirati pri pri
stojnem sodišču. To bi mo
ralo biti tudi vsebovano v 
nazivu enote — organizacije 
ZP kot v firmi ZP, to pa z 
namenom, da bi lahko po
slovni partnerji vedeli s kak
šnimi poslovnimi strankami 
nameravajo skleniti posle. 
V kolikor se seveda s 
statutom ne konstituira sub
sidiarna odgovornost na 
sredstva skupnih fondov in 
drugih enot v sestavu podjet
ja odnosno organizacije v se
stavu ZP bi, kar smo tudi 
predlagali z našim takratnim 
predlogom, bila možna uved
ba stečaja nad delom takega 
podjetja, v ZP pa v konkret
nem primeru nad organizaci

jo. Dosledno izvajanje odgo
vornosti enot s svojstvom 
pravne osebe za obveze je 
razumljivo, da mora tudi 
enota samostojno odgovarja
ti za vse obveze proti druž
bi. V 'kolikor ne bi obstaja
la s statutom določana sub
sidiarna in solidarna odgo
vornost v okviru ZP, bi po
tem seveda logično odpadla 
tudi odgovornost ZP in or
ganizacij sa izgube, ki nasta
nejo v poslovanju ene orga
nizacije. Morebitna sanacija 
bi se lahko izvršila spora
zumno z ostalimi organizaci
jami, kar bi bilo možno itak 
po splošnih obstoječih pred
pisih.

S tem bi se torej konkret
no za ZP opustila sedanja 
zakonska rešitev, s katero se 
obvezno uzakonja subsidiar
na in solidarna odgovornost 
ter bi ta obstajala le v pri
meru, če bi se to uredilo s

statutom. Načrt sicer tudi 
predvideva ¡kot variantno re
šitev, da se obdrži sedanje 
stanje, t.- j. obvezen .zakon
ski Obstoj subsidiarne, in 
solidarne odgovornosti.

3) Po predlogu bi se od
ločbi notranje' arbitraže, k i 
odloča o sporih iz odnosov 
med deli podjetja ali med 
podjetjem in., deli podjetja 
v zvezi z medsebojnimi do
bavami in opravljanjem sto
ritev, dala moč izvršilnega 
naslova. Če bi se organizacije 
v ZP s statutom sporazume
le za notranjo arbitražo, bi 
bile njene odločbe izvršne, 
drugače pa bi spore reševalo 
pristojno sodišče.

Končni predlog predvideva 
tudi določbo, da bi se obve
ze, ki so nastale pred veljav
nostjo -sprememb in dopolni
tev •Temeljnega zakona' o 
'podjetjih, kar je. razumljivo, 
morale regulirati po predpi

sih, ki so veljali ob nastanku 
obvez.

Kakor je že v uvodu nave
deno, so v bistvu spremem
be in dopolnitve Temeljnega 
zakona o podjetjih take, kot 
jih-;je že ZP ISKRA predla
galo, Ker pa gre za .;važne 
spremembe, naj organizacije 
dajo svoji stališča na te pred
loge in spremembe. Prehaja; 
mo torej po obrazložitvi 
predlagateljev, v kolikor bi 
se sprejele predlagane spre
membe, v možnost, da bi de
lovni ljudje imeli mnogo, vet 
čje pravice pri avtonomnem 
urejevanju notranjih odno
sov v ZP, statut pa bi se v 
večji meri afirmiral kot 
splošni akt, ker bi se 'pre
pustilo podjetjem , odnosno 
ZP, da oni sami. urejajo s 
'statutom vprašanja, ki s° 
bila sedaj regulirana ž zako
nom'. _



DELO MONTAŽNEGA SEKTORJA PRODAJNO-SERVISNE ORGANIZACIJE

Poleg številnih manjših letos kopica obsežnih 
montažnih del na vseh področjih telefonije

•  Dosedanji delovni rezultati kažejo, 
da bodo letni plan presegli ® Predvide
ni še večji obseg nalog v prihodnj em 
letu bodo izpolnili le z minimalnim po- 
povečanjem števila zaposlenih, sicer pa 
z boljšim izkoristkom notranjih rezerv 
boljšim planiranjem in z boljšo uspo
sobljenostjo zaposlenih ®

Pravzaprav smo krivični, 
da se našega montažnega 
'sektorja PSO »lotiirio« po 
-navadi samo | enkrat na leto 
(čeprav tedaj morda -raaip- 
bo!j obsežno), saj je to ena 

■ izmed: tistih ' redkih enot v. • 
ZP, ki se nikdar ne pritožu
je, da ji primanjkuje dela in 
naročil, pač pa vselej in pov
sod skuša s solidnim delom 
in nastopom prispevati k re
ševanju zahtevnih in odgo
vornih nalog, a nenazadnje 
tudi k dobremu imenu ZP 
Iskra.

No, ker letos o montažnem 
sektorju nismo rekli še nobe
ne; danes nekaj več, saj to nje
gova letošnja dela vsekakor 
zaslužijo. Eden izmed doka
zov za to; da imajo v inon- 
tažnem sektorju PSO- dela 
na pretek, naj bo, že to, da 
sem,; kot navadno, šele po 
nekaj; neuspelih poiskusih, 
i ujel; prrložnd^ za.. izčrpen 
razgovor ž direktorjem mon
tažnega sektorja, Živojinom 
Abramovičem, čeprav se je 
komajda vrnil s službenega 
potovanja in še niti ni uteg

nil odpreti svoje pisalne mi
ze, ko sem ga že zasul s ko
pico, vprašanj.
j  .»Bogamu,. novinarji' ste pa 
re s . . ;<j, .je bik nekaik njegov 

.pristanek .na to, ,da,-se, z me
noj spusti- v razg&vor, iz ka
terega vam posredujem vse 
tisto zanimivo in veliko, kar' 
ustvarja ta okrog 160-član- 
ski delovni kolektiv razdrob
ljen po vseh mestih in kra
jih naše domovine. ,

Prav zares nisem pričako-. 
val takega plazu podatkov o 
jem, kaj in .kje vse marljivo 
-delajo, montažne ■ skupine in 
sj prizadevajo, da ,bi prev
zete haloge čim prej in čim 
bolje izvršile.. Tovarišu Abra- 

..moviou je beseda stekla ta- 
, ko, kot bi recitiral :in sem 
. kar. komaj komaj dohajal s 
. svojimi beležkami. In tu, naj 

se že v naprej opravičim, če 
sem morda kaj narobe napi
sal. Že dolgo- nisem imel za 
članek toliko , gradiva!- |

Naj torej: Začnem naštevati 
dolgo vrsto, najprej večjih 
dglovišč, kjer teko -montaž
na dela na novih avtomatskih

dfflik Božidar Cveijič iz Beograda nadaljuje tradicijo 
dolgoletnega TT mojstra beograjske filijale PSO

telefonskih centralah, ali na 
razširjanju že obstoječih, kar 
vse pa pomaga, da bi bil čim 
prej v baši državi telefonski 
promet avtomatiziran.

Letos-je za naš montažni 
sektor vsekakor najobsežnej
ša naloga avtomatska telefon
ska centrala Krunski vanac 
v Beogradu, pri kateri so. v 
eakl.jučni fazi montažna dela 
za novih 10.000 direktnih pri- 

. ključkov. Dela so že tako da
leč, da bodo v kratkem lahko 

: Začeli s preizkušanjem, pri 
tem pa je potrebna še ure
ditev 'napajalnih naprav, ’ki

• bodo. Ko bo centrala povsem 
( dovršena imele jakost' 2.000 A.

Takoj za tem bo monterska 
skupina začela z montažo na
daljnjih 10.000 priključkov 

. tako, da bo ATC Krunski ve- 
nac ob svoji dograditvi ime
la 30.000 priključkov in bo 
tako največja rajonska avto
matska telefonska centrala v 
državi.

Monterji so začeli z mon
tažnimi deli tudi na rajon
ski centrali Tosin bunar, ki 
bo imela v. končni- fazi 10 ti- 

' soč priključkov. Le-ta b i ino- 
: rala biti dokončana "že do 

konca letošnjega leta,-vendar 
se bodo dela zaradi Zamude 
pri gradnji stavbe zavlekla 

: do marca naslednjega leta.'
-V: Skopju je v začetni fazi- 

montaža. 4.000 novih priključ
kov na rajonski ATC Kar- 

' poš. Polovica opreme je že ria 
gradbišču in dela potekajo 
tako, da . računajo, da bo 
centrala poskusno obratova
la že v začetku 1. 1969.

V čačku dokončujejo mon- 
' tažna dela ria rajonski cen
trali za 2.000 novih priključ
kov in kaže, da bodo' že v 
kratkem lahko začeli s pre
izkušanjem Dela montažne- 

■b h  sektorju rie manjka tudi 
na področju- Ljubljane. .Tu

• so - dokončali’ fnontažo-LOOO 
novih priključkov rta rajon
ski ATC Ljubljana II, ki bo 
dana v promet takoj,-ko bo 
dograjena-glavna ATC, katere 
gradnja . mora ■ biti zaključe
na v letošnjem letu. Z do
graditvijo glavne ATC in 
RATC Ljubljana II, pa bodo 
dali v promet še nadaljnjih
2.000 priključkov, ki so že 
montirani in preizkušeni : v 
RATC Ljubljana-šiška, s sta
ro opremo' pa bodo za 1.000 
priključkov razširili tudi ATC 
Ljubljana I. Tako v krat
kem Ljubljana lahko priča
kuje novih 7.000 telefonskih 
priključkov, pri čemer se bo 
odahnilo že kar lepo število 
telefonskih naročnikov, ki že 
komaj čakajo, da bodo po
stali lastniki telefona.

Nadalje pripravljajo dokon
čanje vozliščne centrale na 
Vrhniki s 500 priključki ter 
razširitev že montiranih oko- 
-hških central v Kamniku, 
Domžalah, Litiji, Cerknici, 
Kočevju in Grosuplju. Na 
Kranjskem področju je v pri
pravi razširitev ATC v Škofji 
Loki za 1.000 priključkov, v

Radovljici pa za 300, medtem 
ko bodo pa tudi kranjsko 
centralo razširili za novih
1.000 priključkov. V Laškem 
so dokončali 200 novih pri
ključkov, prav tako v Roga
ški Slatini, medtem'ko pa so

' Na Koprskem gredo h 
kraju montažna dela pri-raz
širitvi glavne ATC, pozimi pa 
bodo začeli z razširitvijo 
ATC Koper za 1.000 novih 
priključkov, razen tega pa bo 
v Portorožu zrasla nova ATC

Pogled v že dokončno montirane naprave nove rajonske 
avtomatske telefonske centrale Krunski venac v Beogradu

RATC Celje razširili za 300 
priključkov, razširili pa bodo 
tud}. g!ayno ATC. v Celju..za- . 

;bredkrajevbe zveže; ‘ Za '200 
priključkov bo razširjena tu-1 
di ATC v slov. Konjicah, 
medtem ko bodo s staro 
opremo razširili centrali v 
Konjskem in Šoštanju.

Na področju PTT Maribor 
je montažni' sektor lani do
končal obsežna dela na avto
matizaciji vse. Štajerske, ki 
je bila tako vključena v av
tomatski jugoslovanski tele
fonski promet.- Trenutno raz
širjajo RATC Dravograd za 
•vključitev v'avtomatski mrež
ni promet ATC Ravne na Ko
roškem z 200 priklj učki, ki 
so že montirani, nadalje pa 
je predvidena tudi še monta
ža ATG Ormož z 200 priključ
ki in razširitev ATC Ptuj, 
Slovenj Gradec, itd. Do kon
ca avgusta pa mora montaž
ni sektor pripraviti vse po
trebno za vključitev v avto
matski telefonski promet tu
di še poslednjo, neavtomati- 
zirano mrežno območje — 
Mursko 'Soboto, s 'čimer bo 
nato ves' javili telefonski pro
met v Sloveniji avtomatizi
ran.

s 1.000 priključki, z doseda
njo portoroško ATC pa bodo 

, za. JS00 .: priključkov, razširili 
.ATC ,v IzoliriGbčutno .bo raz
širjena tudi glavna ATC "v 
Postojni, nadalje v. Ajdovšči
ni in Novi Gorici za 500 pri
ključkov,- na področju- Nove: 
.ga mesta pa bodo za 100 pri
ključkov razširili, tudi vozli* 
ščno ATC v Krškem.

Razen -naštetega, so po
membne tudi naloge montaž
nega ¡sektorja PSO na osta
lih področjih Jugoslavije, pri 
čemer je zlasti značilna in 
pomembna1 pogodba, za kom
pletno . avtomatizacijo. omrež
ne skupine PTT Kruševač, 
pri čemer bodo lani zgraje
no centralo razširili za novih
2.000 priključkov. Pri tem ve
lja poudariti, da bodo pri 
glavni ATC v Kraševcu le
tos začeli in do konca leta 
dokončali 1.000 priključkov, 
ostale pa bodo dokončali v 
začetku, prihodnjega leta. Na
dalje bodo za 100 priključkov 
razširili lani novih ATC Alek- 
sandrovac, Bras in Cičevac. 
V Varvarinu bodo opravili 
montažo nove ATC z 200 pri
ključki, v Trsteniku pa ATC

(Dalje na 7. strani)



Sanacijski kredit in medsebojno...
(Nadaljevanje s 1. strani)

pravkar teko razgovori, ki 
bodo verjetno privedli do 
ugodnih rešitev.

Avtomatika nadalje izdelu
je dobršen del sestavnih de
lov za radijske sprejemnike, 
vendar sedanje majhne koli
čine RA sprejemnikov iz Se
žane tovarni na Pržanu ne 
zagotavljajo stabilnejše to
vrstne proizvodnje. Večja 
ekspanzija radijske proiz
vodnje v Sežani bi imela 
•nedvomno ugoden vpliv tudi 
na izkoriščanje -zmogljivosti 
v Avtomatiki, tako pa je ta 
proizvodnja problematična na 
eni strani zaradi majhnih 
količin, na drugi pa zaradi 
preslabih plačilnih sposobno
sti sežanske tovarne, kar 
Pržanu veže že tako mini
malna obratovalna sredstva. 
V tem pogledu dajejo upa
nje na ugodnejše čase razgo
vori o proizvodni kooperaci
ji  z močno inozemsko firmo, 
o čemer pa bomo poročali 
prihodnjič.

Zakaj ne bi za tovarno 
Avtomatika našli novega pro
izvodnega programa? Odgo
vor na to vprašanje marsi
koga ne bo zadovoljil, je  pa 
dokaj realen. Prvič je dej
stvo, da za področje zabavne 
elektronike na jugoslovan
skem tržišču ni kdove ko
likšnih možnosti plasmana, 
drugič pa bi preusmeritev 
proizvodnje terjala velika 
vlaganja v razvoj in opremo, 
ali pa vsaj v nakup licence. 
•To pomeni — dolbita nova, 
dodatna obratovalna sredstva 
(¡¡n zagotoviti proizvodnjo in 
seveda tudi prodajo tolikšnih 
količin, da Ibi tovarna ¡Lahko 
t o r n o  ^odplačevala vse svoje 
obveznosti.

Takšen položaj dopušča 
¡najboljšo rešitev v tem, da 
poiščemo kooperacijo Avto
matike s kako močno ino- 
¿emsEo fiittno, kot je  bal ijo 
primer kooperacije s firmo 
Braun na področju električ
nih ¡brivnikov, te, da bi ta 
kooperacija zagotavljala iz
koriščenost večjega deta 
zmogljivosti nase tovarne na 
■Pržanu.

Tako Avtomatika kot tudi 
tovarna radijskih sprejemni
kov v Sežani sta sami pre
šibki, da bii lahko prenašali 
oscilacije na tržišču, zato bi 
bila določena rešitev v far-; 
miranju močnejše grupacije 
na področju zabavne elek
tronike, torej RA, TV in GR 
(pa tudi Elementi), katera bi 
vsekakor ¡Laže kljubovala pre
tresom na tržišču ih se laže 
tudi prebijala na njem.

Glede na osiromašene se- . 
danje strokovne službe ZP 
(n. p r .: ' programskO-telmično 
področje) je  v tem času tež
ko računati na kake učinko
vite študije novih program
skih rešitev, pač pa bodo za 
to dani ugodnejši pogoji s

formiranjem marketinga in 
njegovih služb, kajti lete bodo 
predstavljale tisto osnovno 
celico, v kateri se bodo po
rajale nove ideje- za nove 
proizvodne programe, ker 
bodo imele neprimerno bolj
še stSče s  tržiščem in bodo 
tržišče doma in v inozem
stvu tudi lahko temeljiteje 
analizirale.

Ze nekaj let je v gospo
darskih planih ZP opaziti 
zaskrbljujoče upadanje med
sebojnih dobav in kooperaci
je med tovarnami združene
ga podjetja. Temeljite anali
ze tega pojava hi vsekakor 
marsikdaj in marsikje poka
zale določene rešitve za tiste 
dele proizvodnje v tovarnah, 
ki bi bile v trenutnih ali 
daljših programskih krizah. 
Prav gotovo bi bilo umest- 
neje in celo ceneje in hitre
je, ko bi trenutno sproščene 
zmogljivosti v eni tovarni 
izkoristili s  kooperacijo v 
tovarnah, kjer imajo potrebo 
po tem. Očitno pa je ha 
drugi strani tudi to, da se 
največkrat znajdejo v pro
gramskih težavah prav manj
ši proizvajalci izdelkov širo
ke rabe, kot so pri nas 
tovarne Avtomatska, RA Se
žana; »Mikron« in druge.

Direktor tovarne za elek
troniko in avtomatiko, ing. 
Andrej Pardubsky nam je na 
zastavljena vprašanja dal 
naslednja pojasnila:

Ugotovitve v omenjenem 
članku v »Ljubljanskem 
dnevniku« vsekakor držijo in 
so tudi v celoti dokumenti-. 
rane, prav tako pa so tudi 
dobro poznane širšemu kro
gu vodilnih v ZP, pa tudi 
izven njega,; Naš delovni ko
lektiv pa še vedno meni, da 
Je ža tovarno na Pržanu re
šitev v tem, da bi dobila 
odobren sanacijski kredit, za . 
¡katerega je  prosil in še prosi 
in ji  je  bil takorekoč že pred 
dvema letoma odobren. Sa
nacijski kredit bi ‘namreč 
omogočil sprostitev prepo
trebnih obratovalnih ‘ sred
stev, tki so nam v sedanjem 
položaju, zlasti še, ker pove* 
ču jemo proizvodnjo, ncob- 
hodno potrebna:. Občinska 
skupščina Ljuhljana-Šiška 
nam je v tem pogLeJd nudi
la vso možno pomoč, saj je 
pripravljena za Etiprpiiejtii sa
nacijski kredit jamčiti Ža 
našo tovarno, prav tako pa 
sama prispevati k sanaciji 
30% zaprošenih sredstev, če 
bi nam ostalih 70 % odobrili 
iz rezervnega sklada skup
ščine SRS.

Seveda pa pri tem tudi 
delovni kolektiv tovarne- ne  
bi smel stati ob strani, pač 
pa prispevati svoj delež k 
sanaciji tovarne. To sicer ne 
V materialnem smislu, ker 
teh možnosti nima, pač pa s 
tem, da bi z vsemi . razpolož
ljivimi silami jn ob pomoči.

strokovnih služb ZP našo 
bodočo proizvodnjo usposo
bil za rentaibilnejše poslova
nje, s čimer bi z naše strani 
tudi zagotovili redno odpla
čevanje tekočih obveznosti in 
obveznosti iz sanacijskega 
kredita, za katerega prosimo 
in bi nam lahko pomagal iz. 
sedanjih težav.

Pri tem pa menim še to, 
da bi nam razen sanacijske
ga kredita pomagalo k reši
tvi našega kritičnega položa
ja tudi to, da bi čim prej 
medsebojno poslovanje med 
organizacijami združenega 
podjetja osnovali na čistih 
ekonomskih osnovah, pri če
mer bi vsaka organizacija 
pri tem imela svoje dolžnosti 
dp pravice, ne pa, da še na
prej kot doslej poslujemo na 
osnovi kreditiranja, ki se 
vleče iz leta v  leto in vse- 

. stransko povzroča težko re
šljive probleme, pa ne na
zadnje tudi povečuje na ta 
račun poslovne stroške. J. C.

■■

S■

Spremembe 
v ustavi SFRJ

(Nadaljevanje s 1. strani)
Tako vidimo, da se s tem načelnim stališčem, ki naj 

bi bilo določeno v Ustavi nadomestijo nekateri sedanji 
členi Ustave. Na ta  način vprašanja, urejena z določ, 
barhi sedanje Ustave, prenehajo biti ustavna kategoii. 
ja, vendar pa bodo v meri, ki jo terjajo splošni druž 
beni interesi, z zakonom bodisi zveznim ali repubji. 
škirn, določena načela za samoupravno urejanje teh 
razmerij. 2 e te osnove kažejo, da prihajamo do doto-’ 
čenih važnih sprememb v Ustavi SFRJ, kar bo tadi 
imelo za posledico celo vrsto sprememb zakonodaj® 
statuta in samoupravnih aktov v naših delovnih orga
nizacijah. Ves naš pravni sistem gre v smeri, da naj 
bi se cela vrsta stvari prepuščala v urejevanje delov
nim ljudem v raznih Oblikah združenega dela s samo
upravnimi akti. S tem bodo «tudi samoupravni akti 
(statut in. ostali splošni akti) dobili veliko večji pomen; 
kot so ga imeli do sedaj. Poleg tega pa bo tudi njihovo 
urejevanje zahtevalo veliko strokovnega in družbeno
političnega dela.

S tem člankom naj bi vas seznanili samo o nekate
rih spremembah zvezne Ustave, ki bodo imele za po
sledico spremembo republiške Ustave in pa spremembo 
nekaterih ostalih predpisov. Člane kolektiva ISKRA 
bomo skušali sproti seznanjati z najvažnejšimi spre
membami, ki so na vidiku tako v naši Ustavi, bot tudi 
v ostalih predpisih. P. G. :

Iz resolucije CK ZKJ s  področja kadrovske politike
Na svoji 9. seji, dne 19. ju

lija, t. 1. je centralni komite 
ZKJ razpravljal o vrsrti 
aktualnih vprašanj. Za danes 
smo izbrali nekaj izvlečkov 
iz I. dela resolucije CK ZKJ: 
Vloga ZK v demokratizaciji 
kadrovske politike v družbi, 
zlasti tiste, ki govore o 
kadrovskih- problemih v go
spodarstvu in sistemu samo
upravljanja.

Glede kadrovske politike 
in njene demokratizacije na 
samoupravnih osnovali je 
doslej ZK predvsem upo
števala načela in smernice 
VIII. kongresa ZKJ. V tem 
pogledu so bili nedvomno do
seženi pomembni rezultati 
pri uveljavljanju načel kad
rovske politike, kar se še po
sebej odraža v osamosvaja
nju delovnih organizacij in 
samoupravnih organov od. 
faktorjev izven delovnih ko
lektivov. Nadalje se je to od
razilo tudi v tem, da vse 
bolj prihajajo na odgovorna 
in vodilna delovna mesta 
mladi strokovni kadri.

Kjub otipljivim uspehom v 
tej smeri, pa še žal še vedno 
fii ih tam pokažejo pri uve- 
Ijavanju načel kadrovske po
litike določene pomanjkljivo
sti; navadno ' kot posledica 
premajhne angažiranosti ZK 
V takšnih delovnih organiza
cijah. Najbolj pereči pri tem 
So pač odmiki od načel, 
kompromisi in nedoslednosti, 
ali pa zgolj formalno uporab
ljanje načel. Prepogosto se 
dogaja, da nekatere delovne 
organizacije izigravajo ali do
ločanim ciljem prilagajajo raz. 
piše za delovna mesta, ker 
za določena delovna mesta že 
v naprej predvidevajo dolo
čene osebe.

Prav zato je doslednejše 
izvajanje programa ZKJ in 
načel kadrovske politike nuj
nost. ki ji nikakor ne 'smetano

odrekati njene važnosti.
Resolucija CK ZKJ ugotav

lja, da so nosilci kadrovske 
politike delovni ljudje, zdru
ženi v delovne in družbeno
politične skupnosti, medtem 
ko so kadrovski organi in 
telesa samo njihove strokov
ne službe in izvršilni, organi: 
Preprečevati je škodljivo 
prekso, da bi nosilci odlo
čanja o kadrih samo potrje
vali sklepe, ki so jih . pred 
tem že sprejela ožja vodstva, 
izvršilni organi, ati celo le 
neformalne skupine in vpliv
nejši posamezniki. Pogoj za 
resnično f samdupravjanje na 
področju kadrovske politike 
je idejno-politična akcija ZK, 
ki se mora še posebno odra
žati pri izvajanju družbene 
reforme.

Glavna naloga kadrovske 
politike je nedvomno uspo
sabljanje, sistematična vzgo
ja  in izpopolnjevanje kadrov. 
ZK se mora zavzemati, da 
gospodarske organizacije na 

’ osnovi znanstvenih študij in 
raziskav ugotavljajo svoje 
dolgoročne ¡kadrovske potre
be m Upoštevajo celotna gi
banja ‘in dogajanja v gospo
darstvu in družbi. Nagel 
razvoj znanosti in tehnike 
narekujeta' stalno planiranje 
strokovnega kadra, glede na 
potrebe gospodarskih organi
zacij, pri čemer; je treba 
vsklajevati kadrovsko politi
ko z zahtevami sodobne pro
izvodnje in samoupravljanja, 
temu ustrezno pa prilagoje- 
vati tudi sistem strokovnega 
izobraževanja in izpopolnje
vanja kadra.

Bistven pogoj za razvijanje 
in modernizacijo našega g o 
s p o d a r s t v a  pa je nadalje tu
di sprememba kvalifikacijske 
strukture zaposlenih v korist 
kvalificiranih in visokokvali
ficiranih delavcev, zaostriti 
pa je treba tudi kriterije

strokovnih, moralnih in poli 
tečnih kvalifikacij pil izb|j 
vodilnih fcadroivf V sjamoupral 
nih delavnih organizacijah. K 
temu seveda sodi tudi ustrež- 
na organizacija sistema šola 
nja in štipendiranja bodoči| 
strokovnih ¡kadrov in pri teni 
omogočevanje, da bodo ugod
nejše -učne in študijske pa 
goje imeli zlasti otroci de 
Iavcav in kmetov, ki uspešno 
študirajo.

Pri vrednotenju ljudi M 
smemo upoštevati fonnalni  ̂
kriterijev, s katerimi lahlco 
istovetimo delovne izkušnji 
z delovnim stažem, znanje. $ 
šolsko izobrazbo in družbd 
nepolitične kvalitete s preja 
njim položajem, pač pa 
treba vrednotiti tudi njihova 
konkretne uspehe pri razvi 
janju samoupravnih odnose# 
d a n i Zveze komunistov sj 
še posebno družbeno-politio 
no odgovorni za uveljavljanji 
kadrovskih načel v  okolju, 
kjer delajo. Zavzemati se mb 
rajo za kadrovsko in pers> 
nalno politiko ‘ na osnovi 
objektivnih meril, kjer so r® 
zultati dela bistveni elementi 
za napredovanje, za usposaib« 
Ijanje, ali za odpoklic ali za
menjavo manj sposobnih.

Upoštevajoč razvoj družbe
nih odnosov, novo strukturo 
družbe in potrebe pri .#** 
janju gospodarske in dražbe; 
ns reforme je treba hitreje 
izmenjavati tudi vodilni ka
der v sestavu organov druž
benopolitičnih organizacij, 
predstavniških organih in sa
moupravnih telesih od del«# 
nih skupnosti pa do federatj 
je in prek tega uveljavlja« 
sprejeta načela kadrovsk 
politike.

To so le nekatere misliti* 
dokaj obširne resolucije " 
ZKJ. o kadrovski politiki, » 
naj se uveljavi tudi v kadra 
ski politiki našega ZP.
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Izobraževanje sindikalnih kadrov(Nadaljevanje s 5. strani)
ki bo imela 1.000 priključkov. 
(Tu je »rej delovala centrala 
zagrebške tovarne »Nikola 
JTesla«!).

Nadalje je montažni sek
tor že sklenil pogodbo za do
bavo in montažo 10 končnih 
serijskih ATC. Na področju 
AP Vojvodine bodo razširili 
že montirane ATC v Sremski 
Mitroviči, Zrenj aninu in Su
botici, ki bodo imele skup
no 5.000 priključkov. Pomem
bne pa so naloge tudi na 
dveh rajonskih ATC v No
vem Sadu s po 2.000 priključ
ki, kar hi sicer morali do
končati do konca letošnjega 
leta, vendar zaradi zakasnit
ve pri gradnji ustreznih pro
storov za ti dve centrali, 
dela ne bodo mogli končati 
prej kot v začetku prihodnje
ga leta. Na področju Novega 
Sada pa razen tega stalno 
dela na raznih razširitvah im 
pri montži končnih central 
za posamezne mrežne skupi
ne ekipa 8 strokovnjakov 
montažnega sektorja že dve 
leti. Posegli pa so končno 
tudi na področje Užic. kjer 
morajo do konca leta spra
viti v promet pred 3 leti 
montirane ATC Priboj, Pii- 
jepolje in Nova Varoš.

Na območju PTT (razen pri 
delih na RATC) Skopje že 
dve leti dela tričlanska eki
pa monterjev montažnega 
sektorja in sicer na monta
žah 21 končnih ATC, ki jih 
postopno vključujejo v avto- 
■ jnatski mrežni promet. Delno 
, so pa tudi zaključena dela, 
pz. bodo do konca leta oprav
ljena pri razširitvi ATC Oh- 

!rid za novih 500 priključkov.
Stavim, da mi tov. Abra

movič ni povedal še vseiga S 
gMročja jaVne telefonije, naj
manj pa kar je gotovo je to, 
da sem sam marsikaj spre
gledal ali pozabil navesti, ko 
pa je bilo toliko naštevanja.

IPrav tako pcmembha pa je 
lffioš dejavnost montažnega 
s®torja p so  tudi na pod
ročju železniške, hišne in 
flh^e telefonije. Naj omenjal 
Tsaj glavine akdje naših- mon
terjev. Med prvimi je prav 
gotovo na profi. Zagreb—Ri- 
jeka, kjer opravljajo monta
žo telefonije .in, ostalih teSLe- 
|omunikacijskih naprav na 
Vsfeh vmesnih postajah. V 
Ljubljani so dogradili in iz
ročili prometu prometno že
lezniško avtomatsko centra
lo s 1.100 priključki.

Odkar montažni sektor 
PSO deluje, ima letos naj
večje naloge na- področju 
hišne telefonije in sicer v 
rudarskem bazenu Bor, kjer 
montirajo 3 ATC s po 1.500 
priključki, ki bodo delovale 
kot specifična mrežna skupi
na tega rudarskega bazena, 
še letos pa bodo začeli in 
do konca marca 1969 dokon
čali montažo doslej največje 
hotelske centrale in sicer z 
900 priključki, v novem, naj
večjem jugoslovanskem hote
lu »Jugoslavija« v Novem 
Beogradu. Ekipa treh stro
kovnjakov montažnega sek
torja pa se že dlje nahaja v 
Turčiji, kjer montirajo 5 
central z 2.500 priključki.

Letošnji plan montažnega 
sektorja PSO znaša (skupno 
deio in material) 1 milijar
do starih dinarjev. Upošte
vajoč dosedanje delovne re
zultate pa v montažnem sek
torju z optimizmom pričaku
jejo, da bodo svojo dokajš
njo obveznost ne samo za
nesljivo izpolnili, pač pa ce
lo presegli, vsaj za 10%, kar 
je nedvomno plod dobro or
ganiziranega in prizadevnega 
dela.

Povsem logično je, da bo 
glede na potrebe in glede na 
predvideno povečano proiz
vodnjo telefonije v prihod
njem letu proizvodni plan 
montažnega sektorja še ob
čutno večji in bo delovni ko
lektiv moral še bolj, napeti 
vse svoje sile, da ga bo iz
polnil. Vendar pa pri tem ne 
nameravajo bistveno povečati 
števila zaposlenih, pač pa še 
bolj dosledno izkoristiti no
tranje rezerve, poglobiti or
ganizacijo dela, še bolje pla
nirati, zlasti pa žrtvovati vse 
¿a nadaljnje strokovno uspo
sabljanje zaposlenih.

Posebno zadnjemu izmed 
naštetih ukrepov so letos po
svetili veliko pozornosti, saj 
so doslej priredili v lastni 
režiji tr i strokovhe seminar
je, pripravljajo pa še četrte
ga za nekatere stare in na 
novo sprejete delavce, ki jim  
želijo izpopolniti strokovno 
znanje, da bodo laže oprav
ljali stroje odgovorne naloge 
ha deloviščih. Takšna skrb 
za strokovno usposabljanje 
pa je prav gotovo odraz pra
vilne kadrovske politike, ki 
se iz leta v leto odraža v iz
boljševanju kadrovske struk
ture.

>J. C.

Pri vsakem razgovoru in 
predavanju so nas gostitelji 
opozarjali, da je njihov cilj 
izobraževanje čimvečjega šte
vila članov sindikata.

Ugotovitve pri njih kažejo, 
da so najbolj stalni in naj
boljši tisti člani, ki že kot 
mladinci prično delati v sin
dikatih. Prav zaradi tega 
imajo organizirano kot mla
dinsko sekcijo sindikata mla
dih, v katerega so vključeni 
člani starosti od 14. do 21. 
leta. Mladim članom posve
čajo veliko skrb predvsem pri 
izobraževanju. Mladi ljudje 
pridejo iz šol nepoučeni o 
političnem in socialnem živ
ljenju — poznajo samo ure
ditev države, to pa je vseka
kor premalo. Mladi člani 
sindikata se izobražujejo na 
posebnih semiranjih. Celoten 
izobraževalni proces se deli 
na 4 stopnje, to je na 4 po
samezne seminarje, ki pa so 
v skupnem programu pove
zani.

I. stopnja
Seminarji so organizirani v 

prostih sobotah. Seminarji 
so .enodnevni in obsegajo po
samezna _ aktualna predava
nja. Težišče seminarja je 
predvsem razprava in mladi 
na ta način pridobijo prve- 
napotke za razpravo. Teh se
minarjev se udeležijo po ve
čini vsi mladi člani vsaj po 
enkrat. Na teh seminarjih se 
izberejo kandidati za bodoče 
seminarje.

H. stopnja
Na teh seminarjih udele

ženci poslušajo različna in
formativna predavanja iz 
osnov sindikalne organizacije 
in političnega dela. Seminar
ji so organizirani v prostem 
času, deljeno ali nedeljeno. 
Ponavlja se tudi snov iiz 
prvega seminarja obenem se 
študirajo in analizirajo posa
mezni referati in delovni pro
grami.

III. stopnja
Seminarji trajajo običajno 

teden dni. Udeleženci imajo 
s strani podjetja neplačan 
dopušt. Stroške izvedbe se
minarja nosi sindikat podjet
ja, ki za izobraževanje daje 
veliko sredstev.

Udeleženci na teh seminar
jih razčiščujejo nejasne poj
me, spoznavajo osnove delov
ne zakonodaje in osnovne 
pravice sodelovanja pri 
upravljanju.

Nekateri bolj sposobni 
udeleženci pišejo seminarske 
naloge in pripravljajo refe
rate. Na teh seminarjih se 
tudi podrobno seznanijo s 
pravicami in dolžnostmi, ki 
jih bodo imeli kot člani do 
lavskega sveta, delavski za
upniki in sindikalni aktivi
sti.

IV. stopnja
Seminar traja 14 dni. Kri

teriji za izbiro kandidatov so 
izredno strogi. Udeleženci 
morajo absolvirati vse pred
hodne seminarje. Od tisoč

udeležencev prvih seminarjev 
se jih predavanju na četrti 
stopnji udeležuje od 50 do 
60. Z dopustom in stroški je 
tako kot na tretjem seminar
ju. Na tem seminarju po
drobnejše spoznajo sindikal
no organizacijo, delovno in 
podjetniško pravo ter uredi
tev1 državic. Učijo se voditi se
stanke in organizirati različ
ne akcije. Nekatera predava
nja so posvečena psihologiji 
in filozofiji. Udeleženci se 
učijo tudi dela s sodelavci in 
za dela s skupino. Vsak ude
leženec mora izdelati semi
narsko nalogo in pripraviti 
predavanje. Absolventi teh 
seminarjev so izredno kvali
tetni kadri. V glavnem imajo 
vsi predsedniki sindikalnih 
organizacij in predsedniki de
lavskih svetov absolviran ta 
seminar.

Izobraževanje pa s tem še 
ni končano. Sindikat organi
zira tudi daljše politične šo
le (6 mesecev), v katerih se

(Nadaljevanje s 3. strani)
rata še po prvotnem planu. 
Zato bo tudi v naslednjih 
mesecih obrat pod predvide
no proizvodnjo po letnem 
dinamičnem, planu; saj nam 
to narekujejo spremenjene 
potrebe na tržišču. Nizka 
proizvodnja telefonskih na
prav v preteklem mesecu je 
precej zmanjšala naskok, ki 
smo ga imeli !v telefoniji v 
prejšnjih mesecih. Zelo pre
sega Jetni plan obrat meha
nizmov v Lipnici, saj smo 
večino naročil za števec po
govorov prejeli .naknadno ih 
v letnem planu niso bila 
upoštevana.

SEDEMMESEČNA
PROIZVODNJA

DE . Izvrš.
%

Rotacijski stroji 97,3
Števci 100,1
Stikala 94,5
Kinoakustika 105,1
Telefonija 104,4
'Urni mehanizmi 137,7
Merilne naprave 96,4
Orodjarna 166,6
Produkcija delov 74,5
Vzdrževanje 211,0

Skupaj: 100,6

V prvem polletju letošnje
ga leta je znašala vrednost 
proizvodnje le 8,2 % .več, kot 
v istem obdobju lani. Ker 
smo imeli tudi v lanskem 
juliju razmeroma nizko pro
izvodnjo, se je ob koncu ju
lija ta odstotek popravil, saj 
smo v letošnjih 7 mesecih 
izdelali skoraj za 10% več, 
kot v lanskih 7 mesecih.

udeleženci spoznajo s polito* 
logijo in drugimi družbenimi 
vedami.

Mladina se zelo rada odlo
ča za izobraževanj e v sindi
kalnih seminarjih in šolah, 
ker so druge splošne in stro
kovne oblike izobraževanja 
zelo drage. Poleg rednega de
la je  pravzaprav nemogoče 
študirati na srednji ali viso
ki šoli. Zato tisti delavci, ki 
se hočejo izobraževati pusti
jo delo in vzamejo štipendi
jo. štipendije so določene 
enotno, in sicer na 325 DM 
mesečno.

Na višjih in visokih šolah 
je treba plačevati, tudi šolni
no. šolnina za en semester 
univerze znaša v poprečju 
200 DM. Prav zaradi majhne 
možnosti izobraževanja od
raslih jim zelo primanjkuje 
strokovnega kadra. Izdelan 
je nov predlog zakona o šo
lanju, in ko bo -sprejet, se 
bodo razmere popravile.

— lin

PRIMERJAVA (1967—1968) 
DE Izvrš.

%
Rotacijski stroji 162,9
Montaža števcev 91,8
Obrat stikal 85,0
Kinoakustika 138,5
Telefonija 131,4
Urni mehanizmi 137,0
Merilne naprave 118,1
Orodjarna 138,7
Produkcija delov 75,1
Vzdrževanje 166,3
Proizvodne usluge 69,2
Skupaj: 109,8

Posebno viden je hiter po
rast proizvodnje pri rotacij
skih strojih in kinoakustiki. 
Proizvodnja telefonskih na
prav je porastla za nekaj več 
kot 30%, kar je v skladu s 
predvideno proizvodnjo. Tu
di v naslednjih letih bo tre
ba to panogo povečevati let
no za 30%. Nekoliko manj 
proizvajamo v letošnjem letu 
števcev in stikal, saj se mo
ramo prilagoditi razmeram 
na tržišču.

Z letošnjo proizvodnjo smo 
v glavnem zadovoljni, čeprav 
bi zeleh, da bi nekatere pa
noge proizvodnje povečevali 
še hitreje. Pri tem mislimo 
predvsem telefonijo, katero 
proizvodnja bo morala pokri
ti povečane potrebe na do
mačem tržišču, kakor tudi 
večji izvoz.

Kritični letni mesec je za 
nami. Čakajo nas vedno no* 
ve naloge, ki jih moramo 
uspešno reševati, da bomo 
tudi letošnje leto ugodno za
ključili. Prva naša naloga pa 
je doseči čim višjo proizvod
njo v asortimentu, ki ustre
za tržišču. Večja proizvodnja 
nam jamči tudi boljši finanč
ni rezultat, ki je glavno me
rilo za uspeh tovarne.

Pomočnik direktorja:
Alojz Grčar. liiei. Inž.

Poročilo o gibanju OD v . . ;
(Nadaljevanje s 4. strani) 

Po smernicah samoupravnih 
Organov izdelan tudi plan 
nadurnega dela poi posamez
nih enotah. Medtem ko je to
gama kot celota v I. polletju 
dosegla 54,4 % letnega plana 
nadur, pa so nekatere enote 
PTOsegle že letno planirano 
»oto. To so predvsem »Ro- 
«cijski stroji« zaradi prepoz- 
n° dospelih materialov za 
Proizvodnjo »števci«, kjer je 
na .. Porast nadurnega dela 
®°cno vplivala prepozna do- 
“ava materialov, bolezni in 
Pa tudi popravilo neustreznih 
napisnih tablic pri števcih

Za Kuwait, »Mehanizmi« za
radi dodatnih naročil za iz
voz, »Merilne naprave« zara
di nujnih naročil in predelo
vanja naprav za obrat ftev- 
cd, ter delno zaradi postav
ljanja norm v proizvodnih 
delavnicah. Tudi obrat ATN je 
že opravil 76,5% letne krote 
nadur predvsem zaradi pove
čanja kapacitet na stojalih in 
pri izdelavi ploščatih relejev.

Ostale delovne . enote se 
gibljejo v mejah postavljenih 
normativov, najmanj nad
urnega dela pa je bilo oprav
ljenega v »Produkciji delov« 
in sicer 15.8 % letne kvote.

Julijska proizvodnja 
v »Elektromehaniki«

l
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Osebje delavske restavracije tovarne Avtoelektričnih izdelkov v Novi Gorici

Iz »Avtoelektrike« — Nova Gorica

Okusna h rana— vir zdravja
Le ' redkokdaj omenjamo 

naše marljive in skromne de
lavke iz delavske restavraci
je, ki nam z veščo roko pri
pravljajo tople obroke in 
druge okusne jedi.

Nenehno se ubadajo s pro
blemi glede pestrejše brane 
delavcev in pa seveda, kako 
ustreči željam večine.

Zato imajo dela na pretek, 
ki jih pa ñe utruja, ker de
lajo z veseljem in z vzorno 
vnemo. Zavedajo se, da so 
danes neprimerno boljši in 
ugodnejši pogoji kot v pre
teklosti.

Ozrimo se nekoliko let na
zaj.

Z naglim razvojem naše to
varne v Novi Gorici je nasta
la občutna potreba po lastili 
delavski restavraciji. Samo
upravni organi so zategadelj 
sprejeli sklep o ustanovitvi 
delavske restavracije, ki bo 
poslovala v sklopu tovarne;

Sklep je bil realiziran v 
avgustu 1962. leta.

Vsak začetek je težak. Po
slovanju delavske restavraci
je ni bilo prizanešeno, da se 
ne bi spoprijelo s številnimi 
težavami. Primanjkovalo je 
delavk z ustrezno kvalifika
cijo, medtem ko so bila de
narna sredstva y začetku ze
lo pičlo odmerjena. No, pro
izvodnja, ki je iz leta v leto 
naraščala, je pripomogla k 
hitrejši rasti delavske -resta
vracije.

Danes šteje delovna skup
nost tovarne že prek 850 de
lavcev. Iz razpoložljivih po
datkov je razvidno, da se 
poslužuje toplega obroka ve
čina delavcev tovarne. Zara-' 
di takega števila je razdelje
vanje toplega obroka orga
nizirano na več skupin, kar 
je pokazalo zelo dobre rezul
tate.

V delavski restavraciji je 
na voljo tudi okusno in ce
neno kosilo. Razen tega so 
na razpolago brezalkoholne 
pijače, pivo, kava, čaj, kek
si, sendviči in druge dobro
te V poletnem času dostav
lja delavka z dostavnim vo
zičkom razne brezalkoholne

pijače v posamezne obrate 
delavcem, da si utešijo žejo.

Se in še bi lahko naštevali 
kako skrbi delovni kolektiv 
restavracije za delavce tovar
ne. Zato ne bo napak, če po
vprašamo marljivega uprav
nika delavske restavracije 
tov. Lukežiča, kakšni so še 
problemi, ki so nerešeni ali 
pa, da jih sploh ni. .

VPRAŠANJE:
Vaš kolektiv delavske re

stavracije šteje 12 ljudi. Ali 
imate posebne težave z de
lavkami, ki skrbijo za pravo
časno in kvalitetno brano?

ODGOVOR:
V tem pogledu sedaj ni 

težav to pa -zato, ker smo 
uspeli izpopolniti kvaliteto 
kadra.

VPRAŠANJE:
Kako je z nabavo pre

hrambenih artiklov?
ODGOVOR:
Nabava prehrambenih ar

tiklov ne povzroča težav. 
Omeniti je treba le cene, ki 
so preveč gibljive, seveda 
navzgor!

VPRAŠANJE:
S hrano smo sedaj vsi za

dovoljni. Kaj ste ukrenili, da 
ste uspeli zadovoljiti tako 
različne okuse?

ODGOVOR:
Prisluhniti smo morali že

ljam večine, š tem da smo 
povečali ; kaloričnost hrane, 
jo popestrili in povečali tudi 
obrok. To pa. je seveda po
gojeno z večjimi stroški, ven
dar .jih posameznik direktno 
ne občuti.

VPRAŠANJE:
Ali mislite še na izboljša

nje?
ODGOVOR:
Ne bi bilo prav, če bi osta

li pri tem. Da bi uspeli na
predovati z manjšimi napori 
nam je nujno potrebno na
slednje:

— večji stroj za kuhanje 
črne kave,

— stroj za režanje morta
dele,

— stroj za lupljenje krom
pirja,

— univerzalni stroj za ku
hinjo.

Z nabavo teh strojev bi po
večali kapaciteto storitev, ra
zen tega pa bi tudi pridobili 
na času.
■ VPRAŠANJE:

Kakšne nevšečnosti se po
javljajo pri razdeljevanju 
toplega obroka?

ODGOVOR:
Posebnih nevšečnosti prav

zaprav ni. Delavcem tovarne 
priporočamo, da so uvidevni, 
ker nam bodo prihranili mno. 
go dragocenega časa pri či
ščenju. Razumljivo je, da 
jim bomo za to hvaležni.

VPRAŠANJE:
Kaj si najbolj želite pri 

vašem odgovornem delu?
ODGOVOR:
Da je kolektiv zadovoljen s 

hrano. To pa je. tudi. vse!
Marta, Rozika, Helena, Pav

la, Olga, Francka, Rafaela,. 
Jovanka, Milena, Marija in Li
lijana — le tako naprej, saj; 
je dobra in okusno priprav
ljena hrana vir zdravja in 
zadovoljstva.

Ce
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Zavod za tehnično izobraževanje Ljubljana, Lepi pot 6, 
5  tel. 22-279, vabi v šolskem letu 1968/69 kandidate za 
= šolanje profilov v tehnološkem strojništvu:
|  KONTROLORJI MEHANSKE OBDELAVE
=j 1. stopnja
S 2. stopnja
= VODJE SKUPIN
§  VODJE OBRATOV
1  TEHNOLOGI
§  NORMIRCI
=f VIŠJI TEHNOLOGI IN NORMIRCI
|  Vpis je dnevno do 1. septembra od 7, do 14, ur« — 
j= razen sobote. ■

Letos slabši prodajni uspehi 
na Gorenjskem sejmn

Že povsem tradicionalno je> 
da naše podjetje sodeluje na 
vsakoletnem Gorenjskem sej
mu. Tako je bilo tudi letos 
in morda prav letos je Iskra 
imela tudi najbolje doslej za
loženo svojo sejemsko stoj
nico. Obiskovalcem sejma, ki 
jih kljub slabemu vremenu 
sicer v času sejma ni bilo 
malo, je bil na naši stojnici 
na volj o širok izbor izdelkov 
široke rabe. kot na primer 
Vseh tipov naših gramofonov, 
radijskih sprejemnikov, go
spodinjskih aparatov! ‘vrtal
nih strojev, televizorjev' in 
drugega.

Glede postrežbe je bilo le- 
' tos ^precej bolje kot lani, 
kljub vsej dobri vcjji, ustre
žljivosti in široki izbiri,- pa 
so obiskovalci sejma le v 
majhi meri posegali po teh 
naših izdelkih, ker so, kot 
kaže vse bolj iskali neke. no
votarije, ali pa bolj:' preudar
jali, preden so se odločili za 
ta ali oni nakup. Tak vtis 
so dobili naši prodajalci, ki 
,so z nezadovoljstvom pove
dali, da v prodajnem smislu 
(čeprav je bilo sicer dovolj 
zanimanja za večino naših 
razstavljenih izdelkov) letoš
nji Gorenjski sejem ni izpol
nil njihovega pričakovanja in 
je bil v tem pogledu celo 
slabo plačilo za njihov trud 
in prizadevanje, da bi bil 
finančni učinek prodaje na 
sejmu čim boljši. .

Medtem, ko je obračun po 
lanskem Gorenjskem' sejmu 
pokazal zadovoljiv rezultat
— prodajo v vrednosti hetto 
20 milijonov starih dinarjev, 
je bil letošnji skoraj za polo-, 
vieo manjši, saj je bil po
prečni letošnji dnevni bruto 
iztržek le okrog 900.000 sta
rih dinarjev.

Tudi s prodajo na kredit* 
ki je bila naša novost na 
Gorenjskem . sejmu, ni bilo 
mogoče doseči boljšega pro
dajnega učinka. K faran v. 
precejšnji meri prispeva':.to,; 
da večina kranjskih .trgovin-
s. tehničnimi predmeti že;.ima 
vpeljano prodajo na kredit in 
zato le-ta na sejmu ni stekla 
tako, kot je bilo pričakovati," 
pa čeprav je bilo na voljo 
veliko več naših kvalitetnih 
izdelkov kot druga leta. K 
temu morda skromna pri
pomba — kaj ne bi kazalo za 
boljšo: prodajo nekaj odšteti 
za obveščevalno službo na 
sejmu, katera v celoti najbrž 
ni odveč?

Da bi bili prodajni rezulta
ti uspešnejši, tudi posebni 
popusti niso kaj prida poma
gali, čeprav so se za različne 
izdelke le-ti gibali v višini od 
5 do 20 odstotkov. Največji
— 20 % popust je bil tako pri 
električnem nožu, medtem ko 
so s 15% popustom na sej
mu prodajali naše mešalce 
MI-6, sesalce Junior in loščil- 
nike G-5 ter namizne venti
latorje. Radijske sprejemnike 
in vse vrste gramofonov so

prodajali z deset odstotnim, 
popustom, medtem ko'je bil 
za vse tipe televizijskih spre.’ 
jemnikov in ostalega prodaj: 
nega materiala določen 5 od- 
stotni popust.
' čeprav1 morda finančni re
zultat ’ našega nastopa na 
letošnjem Gorenjskem .sejmu 
ni bil najboljši, je pa. vseka
kor bi bilo prav, da smo-nje- 
govi ' tradiciji ostali zlesti, 
pohvalno pa 'je  bilo to, da je 
bila letos zunanjost'naše stoj
nice in bjefla založenpst velik» 
bolj ša od prejŠnjiH; prav ta
ko pa tudi pobvalp vredna 
ušlužnost in prijaznost na
ših prodajalcev in vsaj š te 
strani ni bilo kakšnih pri
pomb, ki so bile v prejšnjih 
letih večkrat »aktualne«.

■C*
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ZAHVALA
Vsem sodelavcem »Vzdrže

vanja naprav«, posebno pa 
sodelavcem ključavničarske 
delavnice tovarne »Elektro- 
mehanika« Kranj se iskreno 
zahvaljujem za prisrčno slo
vo in lepa darila, ki sem jih 
prejel ob odhodu v pokoj. 
Posebej se zahvaljujem tudi 
organizaciji Zveze borcev, M 
mi je omogočila zdravljenje 
v  čateških toplicah.

Tovarni »Elektromehanika«, 
kot tudi celotnemu podjetju 
ISKRA pa želim še mnogo 
delovnih uspehov.

Egidij Grahek
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ZAHVALA
ob prerani smrti mojega 

dragega očeta
FRANCA MULEJA 

se iskreno zahvaljujem so- 
delavcem na žičnih oblikah 
obirata ATN, za izraze soža
lja, spremstvo in podarjen0 
cvetje..-

Francka Mulej

ZAHVALA
Ob : bridki izgubi , mojega 

očeta
JANEZA ŠAVSA . 

se iskreno zahvaljujem vseffl- 
delavcem v DE »Vzdrževanje 
strojev«, posebno pa tistim, 
ki so zaposleni v »mazato! 
službi«, za podarjeni venec ip 
izraze sožalja.

Miha Šavs

1 R A -  glasilo delovno/, 
>Iektiva Iskra industriji 
lektromehaniko 
kači je elektroniko ®
latiko — Urejuje uredri- 
dbor — Glavni urednic 

Gantar -  odgovorni 
lik: Igor Slavec — iri1*’ 
ionsko — Rokopisov n*


